中国残疾人体育丛书

# 玩與运动 在中里

The Paralympic Movement in China

中国残奥委员会 编



# 残型运动 在中国

The Paralympic Movement in China

中国残奥委员会 编



#### 图书在版编目(CIP)数据

残奥运动在中国 / 中国残奥委员会主编. - 北京: 华夏出版社, 2008.3 ISBN 978 - 7 - 5080 - 4592 - 4

I. 残… II. 中… III. 世界残疾人运动会 - 简介 - 中国 IV. G811. 228

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2008)第027295号

### 残奥运动在中国

编 者:中国残奥委员会

责任编辑:郭世奎

出 版 者: 华夏出版社出版发行

(北京东直门外香河园北里4号 邮编:100028)

印刷者:北京京都六环印刷厂

经 销 者:新华书店

开 本: 787×1092 1/16

印 张: 13.5

字 数: 100千字

版 次: 2008年6月北京第1版

印 次: 2008年6月北京第1次印刷

定 价: 58.00元

本版图书凡印刷装订错误可及时向我社发行部调换

### 《残奥运动在中国》编委会

主 编: 贾 勇

副主编: 赵素京 李晞 杨金奎 王炳旸

执 笔: 朱凤鸣

编 审: 勇志军 孙丕评 华清滂 李 玲

监制: 常耀华 廖艺萍 郭宝恩

编 委: 瓮 雪 胡 冰 王丽媛 龚 蔚

宋博华 羡春明

英文翻译: 马 静 姜 祎 张丽媛 唐弋舒

贺炜洁 任 芳

英文审校: 刘 荣

### 残疾人体育丛书编委会

名誉主任:邓朴方

主 任: 王新宪 汤小泉 副主 任: 吕世明 王智钧

主 编: 贾 勇

副主编:赵素京 李晞 杨金奎

编 委: 贾 勇 赵素京 李 晞 杨金奎

(以下按姓氏笔画为序)

王秀丽 王则 丁洁 丁婉霞 凡虹 方建宁 王荣光 王宝生 王学东 王宜凯 王亚丽 王晓兵 王伟 王晓伟 叶生福 叶 葳 王宝田 吕志新 石岳 乔景春 华清滂 孙丕评 安康 朱凤鸣 张桂英 朱永民 吴 霄 张天伦 张国生 李小华 杨祥运 李少惠 李冬庭 李克生 杜兵山 杨光 杨丹珠 陆文龙 周金永 周树红 孟晓星 欧阳彪 罗新中 胡乃亮 罗敏 范丽晶 郑桂华 勇志军 高云山 盛奇凡 黄 新 高文柱 耿琳 郭俊卿 黄汉林 常耀华 谢启泰 董杰 管洪峰 滕伟民

潘国新 鲍立民



残奥运动在中国起步腾飞,给世界残疾人体坛增添了色彩与光辉。自 1984年起,我国参加了6届夏季残奥会,成绩逐步提高,五星红旗一次次在国际赛场上升起,《义勇军进行曲》一遍遍回荡在异国的天空。在雅典残奥会上,金牌总数和奖牌总数双第一,全球华人为之震撼,各国朋友投以钦佩的目光。我国残奥运动在残奥国际舞台上已占有重要一席,它体现了改革开放的成就,彰显了综合国力的提升。8300多万残疾人深深感受到了党和政府的关怀和社会各界的真情以及屹立于世界之林的自豪。

The development of Paralympics Movement in China adds to the prestige of the world sports for the persons with disabilities. Since 1984, China has participated in 6 Paralympic summer games, and every time with greater achievement. The national flag rose and the national anthem played time and time again on the world sport arena. At 2004 Athens Paralympic Games, China ranked first on both gold medal tally and medal tally, deeply inspiring overseas Chinese and attracting admirations of foreign friends. The fact that China is playing an important role in global Paralympic movement highlights the achievement of the reform and opening-up policy and the elevation of the comprehensive national strength. Being the focus of concern from the

Party, the government and the society, 83 million persons with disabilities in China feel proud of the rapid developing motherland.

广大读者迫切要求更多地了解我国残奥运动的发展历程、现状与未来,以及它的知识与特点。几经筹划,《残奥运动在中国》和大家见面了。它的出版对于在世界上人口最多的国家广泛宣传残奥运动,从一个侧面展现人类文明的进步及人类强大的生命力,有着积极的意义。

Readers would like to know the development process, the status quo and the future of the Paralympic Movement in China, and also the profile and features about the Paralympic Movement. As a result, the Paralympic Movement in China finally came out after thorough preparation. It carries momentous significance as to promote Paralympic movement in the country with the most population in the world and to manifest the advancement of human civilization and the power of life of human beings.

2008 年第十三届夏季残奥会在北京举行,标志着残疾人体育运动在中国的发展进入了一个崭新的阶段,"同一个世界 同一个梦想"的口号在全球唱响;"福牛乐乐"与五福娃亲密牵手,遍及大街小巷;残奥会会徽"天地人"与奥运会会徽"舞动的北京"被越来越多的人知晓;"超越、融合、梦想"与"绿色奥运、科技奥运、人文奥运"的理念也被频频提及,广泛传播。所有这一切让人们有理由对举办"同样精彩"的奥运会与残奥会充满了信心。中国残疾人联合会主席、北京奥组委执行主席邓朴方在他的《关注残奥 共享和谐》一文中号召我们:"我们期待全世界的残奥健儿本着'超越、融合、共享'的残奥理念,创造生命辉煌,实现崇高梦想。我们期待,残疾人与健全人在体育运动和社会生活中享有平等的权利和尊严,在伟大的人类精神的感召下共享体育运动盛会带来的魅力与欢乐、奋斗与友谊、梦想与成功。我们期待共享社会物质文明、精神文明和政治文明进步的成果,共同推动世界的和平与发展。我们更加期待残疾人和健全人能够在世界大家庭中相互交融,在共建和谐世界的伟大进程中携手同行。2008年北京残奥会,让我们共享和谐!"

In 2008, the 13th Paralympic Games is to be held in Beijing, a new phase for disability sports in China. The motto "One World One Dream" is widely heard in the world, the Paralympic Games mascot Fu Niu Lele and the 5 Fuwas enjoy equal popularity, the Paralympic Games emblem "Sky, Earth and Human Beings" and the Olympic Games emblem "Chinese Seal, Dancing Beijing" are well known, and the concept of the Paralympic Games "Transcend, Integrity and Equality" and the Concept of the Olympic Games "Green Olympics, Hi-tech Olympics and People's Olympics" have been widely talked about and disseminated. All this makes people confident about the "Two Games, Equal Splendor". As Chairman of China Disabled Persons' Federation and Executive President of Beijing Organizing Committee of Olympic Games (BOCOG) Mr. Deng Pufang said in his article Focusing on Paralympics, concept of 'Transcend, Integrity and Equality', create resplendence of life and realize their dreams. We hope the persons with disabilities and the able-bodied persons could share equal rights and dignity in sport and social life, and enjoy the fascination and happiness, the endeavor and friendship as well as the dream and success brought by sports under the inspiration of the great human spirit. We are expecting to share the fruits of material, political and spiritual civilization, and promote world peace and development. And, we believe the persons with disabilities and the able-bodied persons could, as members of the big family, will march forward hand in hand on the road to the harmonious world. Let's enjoy harmony at the Beijing 2008 Paralympic Games!"

### 目 录 Contents

# 1 第一章 残奥运动的起源 Chapter 1 Origin of the Paralympic Movement

	第二章	残奥运动在中国的兴起
	Chapter	2 Development of the Paralympic Movement in China

- 11 一、亲切关怀 Great Concern and Support
- 20 二、成立中国残疾人体育协会 Establishment of China Sports Association for the Disabled
- 25 三、归口管理 组织落实
  The Administration of Sports for Persons with Disabilities Transferred and Implemented
- 29 四、举办全国残疾人运动会 Delivery of National Disability Games
- 36 五、举办第六届"远南"运动会 Hosting the 6<sup>th</sup> FESPIC Games

## 47 第三章 残奥运动后来居上 Chapter 3 Upsurging of the Paralympic Movement in China

- 48 一、"纽约"金牌"零的突破" "Zero Breakthrough" on Gold Medal Tally in New York
- 53 二、"亚特兰大" 跻身十强 Squeezing into Top 10 in Atlanta
- 57 三、"雅典"金牌奖牌跃居榜首 Jumping to No. 1 in Athens

69	第四章 残奥运动发展的前提和基础
	Chapter 4 Preconditions and Basis for Development of the Paralympic Movement
71	一、政策和立法 Legislation and Policy
73	二、政府十分关心残疾人事业的发展 Overall Undertaking for Persons with Disabilities on Top of Government's Agenda
77	三、社会各界的支持 Supports from the Society
80	四、深入开展的群体活动 Promotion of Non-elite Sports
87	第五章 托起明天的太阳——实现2008年北京残奥会梦想
	Chapter 5 Holding up the Sun of Tomorrow  - Fulfilling the Dream at Beijing 2008
89	一、郑重承诺 A Solemn Commitment
91	二、两个奥运 同时筹办 同样精彩 Equal Splendor of the Two Games
104	三、彰显人文精神,留下文化遗产 Highlighting Human Spirit and Leaving Behind Cultural Heritages
108	四、中国残疾人奥林匹克运动管理中心成立 Establishment of China Administration of Sports for Persons with Disabilities
112	五、建立残疾人体育综合训练基地 Construction of China Disability Sports Training Center
119	六、积极备战落实国际残奥委员会的"愿景"与"宗旨" Being Well Prepared to Implement the IPC Vision and Motto

#### 131 第六章 国际残奥委员会十分关注中国举办第十三届残奥会 Chapter 6 IPC's Great Concern over the Organizing of the 13<sup>th</sup> **Paralympic Games**

137	第七章 残奥明星录
	Chapter 7 Paralympic Stars
138	一、黑眼睛——平亚丽 Dark Eyes – Ping Yali
141	二、无臂蛙王——官宝仁 Best Breaststroke Swimmer without Arms – Gong Baoren
144	三、"靠自己拼搏书写灿烂的青春"——孙长亭 Keeping on Striving for a Better Future – Sun Changting
147	四、连续三次夺取跳高世界冠军——侯斌 High Jumping Champions – Hou Bin
151	五、奉献人生——张小玲 Wholehearted Involvement – Zhang Xiaoping
155	六、生命不息 奋斗不止——张海东 Keeping on Lifting – Zhang Haidong
158	七、梅花香自苦寒来——边建欣 "The Fragrance of Plum Blossom Sharpens in the Bitter Cold" – Bian Jianxin
162	八、笑对人生——何军权 Smiling at Life – He Junquan
165	九、多彩人生——董启明 Colorful Life – Dong Qiming
167	十、残奥冠军夫妻的风采 Couples with Paralympic Championships
171	十一、攻克弱势项目的金牌得主——王云峰、王燕红、周菊芳、张蕾 Gold Medalists in Weak Sports – Wang Yunfeng, Wang Yanhong, Zhou Jufang, Zhang Lei
176	十二、盛玉红与女子坐式排球队 Sheng Yuhong and the Women Sitting Volleyball Team
178	十三、让国歌在耳边奏响——李端 Let the National Anthem Play – Li Duan
180	十四、折桂两枚残奥金牌——王芳 Winner of Two Paralympic Gold Medals – Wang Fang
183	十五、"中国的索普"——王晓福 China's James Thorpe – Wang Xiaofu

185	第八章 残奥工作者的奉献 Chapter 8 Dedication of Paralympic Staff
186	一、用双手托起世界冠军——举重教练李伟朴 Holding up the World Champions – Powerlifting Coach Li Weipu
189	二、盲人运动员的眼睛——金帆 Eyes of a Blind Athlete – Jin Fan
192	三、关爱残疾人——戈捷上校 A Friend of the Paralympic Movement – Captain Ge Jie
197	四、残奥运动的推动者——吴燕聪 Promoter of the Paralympic Movement – Wu Yancong

### 结 语 Closing Remark

## 第一章 残奥运动的起源

### Chapter 1 Origin of the Paralympic Movement

自有人类就有残疾人。残疾是人类发展进程中不可避免要付出的一种代价,它是社会问题,是世界性问题。

据联合国统计,全球有6.5亿残疾人。

据2006年抽样调查,我国有8300多万残疾人,约占全国人口的6.34%。就是说,在我国每16个人中就有一个残疾人,有残疾人的家庭人口达到2.6亿,每5个家庭中就有一个家庭有残疾人。

Along with the existence of human beings, there are always persons with disabilities as an inevitable price paid for the human development. It is a social issue and as well as a global issue.

According to the UN statistics, there are 650 million persons with disabilities.

In 2006, the second national sample survey on people with disabilities showed that China has 83 million people with disabilities, accounting for 6.34% of the total population, i.e., there is 1 person with a disability out of every 16 persons, and that the population of families with persons with disabilities totaled 260 million, i.e., one of every 5 families has 1 person with a disability.



路德维格・古特曼博士 Dr. Ludwig Guttman



二战期间,全世界共有5500万—6000万人死亡,1.3亿人受伤,其中英国就有120万人。图为欧洲战场上的受伤士兵

During the World War II, 55 to 60 million people died, and 130 million people were injured, 1.2 million of whom were British. The pictures above show the injured European soldiers on the battlefield



▶ 1960年第一届残奥会至今,轮椅篮球一直被列为残奥 会正式比赛项目,是残奥会最受欢迎和喜爱的比赛项

basketball has been the official sport of the Paralympic Games, and one of the most popular Paralympic sports

▲ 1948年,路德维格·古特曼博士为在 "二战"中脊髓损伤的退役士兵组织运 动会。从此,残疾人体育活动在全世界

In 1948 Dr. Ludwig Guttman organized a competition for military veterans who suffered spinal cord injuries in World War II. Since then sports for the persons with disabilities sprung up in the globe

▶ 1988年在汉城举行的第八届残奥会上, 盲人柔道第一次被列入正式比赛项目 At the Seoul Paralympic Games in 1988, Judo was included for the first time as an official Paralympic sport



残奥运动诞生于"二战"后的欧洲。为了让"二战"中因脊髓损伤导致下肢瘫 痪的十兵能够恢复健康,1948年在英国外科医生路德维格・古特曼博士的努力下。 首届专为世界大战中脊髓损伤的退役士兵组织的运动会在英国举办, 当时只有16名 坐在轮椅上的伤残士兵参加。从1952年起,该赛事成为国际性的残疾人体育活动。

The Paralympic Movement originated in Europe after World War II. For rehabilitation of military veterans who suffered spinal cord injuries in the war, the first Stoke Mandeville Games was introduced by a British neurologist Dr. Ludwig Guttman in Great Britain in 1984, in which only 16 veterans in wheelchairs participated. Since 1952, the Games have been an international event for persons with disabilities.

1960年,来自欧美23个国家的400名运动员聚会意大利罗马,举行了首次世界残疾 人运动会。这届运动会后来被国际奥委会正式承认为第一届残奥运动会。

In 1960, 400 athletes from 23 European and American countries participated in the first Games for persons with disabilities in Rome, Italy. This was later officially recognized by the IPC as the 1st Paralympic Games.







Para equestrian Dressage was York World Games in 1984 and was included as an official



速、自行车等专项器材装备的含金量越来越高。图

With the advancement of The picture shows an athlete

此后,其他残疾类别的残疾人士也建立起各类残疾类别的国际性体育组织,举 办相应的国际性体育比赛。为了协调各国和地区的残疾人体育活动,1989年国际残 奥委员会(IPC)在德国杜塞尔多夫成立。国际残奥委员会是一个国际性非赢利机 构,由其会员组成和管理。会员主要包括165个国家和地区的残奥委员会、5个国际 残疾人体育组织、23个单项体育组织和5个区域性体育组织。五个国际残疾人体育组 织是:

Later on, different international sports associations for various categories of disabilities were founded and relevant games were held. In order to coordinate the sports affairs in different countries and regions, the International Paralympic Committee (IPC) was founded in 1989 in Düsseldorf, Germany. The IPC is a non-profit institution composed of 165 regional and national Paralympic committees, 5 international sports organizations for persons with disabilities, 23 international Paralympic sports federations and 5 regional sports organizations. The international sports organizations for persons with disabilities are:

国际脑瘫人体育和休闲运动协会(CP-ISRA);



▲ 冬季残奥会从1976年在瑞典举办第一届以来,已举办了9届 The 1<sup>st</sup> Paralympic Winter Games was held in Sweden in 1976. Up till now, 9 sessions of the Games have been delivered

**4** 残奥运动在中国 The Paralympic Movement in China 国际盲人体育联盟(IBSA); 国际智力残疾人体育联盟(INAS-FID); 国际轮椅体育运动联盟(ISMWSF); 国际残疾人体育组织(ISOD)。

Cerebral Palsy International Sports and Recreation Association (CP-ISRA); International Blind Sports Federation (IBSA); International Sports Federation for Persons with an Intellectual Disability (INAS-FID);

International Stoke Mandeville Wheelchair Sports Federation (ISMWSF); International Sports Organization for the Disabled (ISOD).

国际残奥会是世界范围内最高级别的残疾人体育赛事, 它是与健全人奥运会平 行的运动会。从1960年开始,残奥会每4年举办一次。1988年汉城第八届残奥会以 后,形成了每届夏季残奥会和夏季奥运会在同一个城市举办的惯例。2001年6月19

日,国际奥委会和国际残奥委员会签署合作协议:从2008年北京奥运会开始,由一 个组委会同时组织举办两个奥运会。

The Paralympics, parallel to the Olympics, is a multi-sport, multi-disability competition of elite, world-class, disabled athletes. Starting from 1960, the Paralympic Games were held once every 4 years. Since the 8th Paralympic Games held in Seoul, Korea, Paralympic Summer Games and Olympic Summer Games have been held in the same city. On 19th June 2001, the International Olympic Committee (IOC) and the International Paralympic Committee (IPC) signed a cooperation agreement, providing that one organizing committee organizes and conducts both of the two games starting from 2008 Beijing Olympic Games.

44年过去了,从最初的只有23个国家和地区的400多名运动员,到第12届雅典残 奥会136个国家和地区的3806名选手参赛,这不仅标志着时代的发展,也体现了人类 社会文明的进步。

Over the past 44 years, participating athletes have increased from some 400 from 23 countries and regions at the 1st Paralympic Games to 3806 from 136 countries and regions at the Athens 12th Paralympic Games, showcasing the development of the society and the progress of human civilization.

2008年将在中国北京举办第十三届夏季残奥会。

The 13<sup>th</sup> Paralympic Summer Games is to be held in 2008 in Beijing, China.